



# النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

16 حزيران (يونيو) 2021 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



## ■ سمير ناس: الاقتصاد الخليجي متنوع ويحتل المرتبة 12 عالمياً

ولفت ناس إلى أن "دول مجلس التعاون الخليجي تستقطب استثمارات بصورة سنوية تتجاوز 20 مليار دولار من إجمالي الاستثمارات العالمية، وذلك بفضل تقدمها في مؤشرات التنمية البشرية، ومؤشرات تسهيل الأعمال وجذب الاستثمارات".

وشدد على أن "دول مجلس التعاون تمتلك اقتصاداً متنوعاً يخلق المئات من فرص الأعمال الجذابة في المجالات الصناعية والزراعية والتجارية والسياحية، علاوة على الاقتصاد الأخضر واقتصاد المعرفة التي رصدت دول الخليج لتطويرها عشرات المليارات من الدولارات".

المصدر (موقع غرفة تجارة وصناعة البحرين، بتصريف)

أكد رئيس غرفة تجارة وصناعة البحرين، رئيس اتحاد غرف دول مجلس التعاون الخليجي سمير ناس، أن "حجم الاقتصاد الخليجي بلغ 1.6 تريليون دولار عام 2019، ويأتي في الترتيب الثاني عشر عالمياً، مشيراً إلى أن "حجم الانفاق الحكومي الخليجي يبلغ 560 مليار دولار سنوياً".

كلام ناس جاء، خلال كلمة له في الجلسة الافتتاحية لمندى اليونان – دول مجلس التعاون الخليجي الذي عقد عبر تقنية الاتصال المرئي تحت شعار "رؤى مشتركة"، وذلك بتنظيم من الغرفة العربية اليونانية وتحت رعاية اتحاد الغرف العربية وبالتعاون والتنسيق مع اتحاد مجلس الغرف الخليجية والاتحادات والغرف التجارية الخليجية.

## ■ Sameer Nass: The Gulf Economy is Diversified & Ranks 12th Globally

Sameer Nass, the Chairman of Bahrain Chamber of Commerce and Industry, and President of the Federation of Chambers of the Gulf Cooperation Council, affirmed that "the size of the Gulf economy reached 1.6 trillion dollars in 2019, and it comes in the 12th place globally," adding that "the volume of Gulf government spending amounts to 560 billion dollars annually".

Nass's words came during a speech at the opening session of Greece – GCC Countries e-Business Gathering under the theme "Shared Visions", which was held via video communication technology, and organized by the Arab – Hellenic Chamber and under the auspices of the Union of Arab Chambers and in cooperation and coordination with the Federation of the Council of Gulf Chambers and the Federations and

Chambers of Commerce in the Gulf region.

Nass pointed out that "the countries of the Gulf Cooperation Council attract investments annually exceeding \$20 billion of total global investments, thanks to their progress in human development and business facilitation and attracting investments indicators."

He stressed that "the GCC countries have a diversified economy that creates hundreds of attractive business opportunities in the industrial, agricultural, commercial and tourism fields, in addition to the green economy and the knowledge economy, which the Gulf states have allocated tens of billions of dollars for their development."

Source (BCCI Website, Edited)

## توقعات بنمو الناتج المحلي السعودي 4.5 في المئة

بدوره كشف مركز الأبحاث في "الراجحي كابيتال"، عن ارتفاع مستوى الاقتراض إلى 34 في المئة من الناتج المحلي للمملكة، وبالتالي بحسب البنك فإنّ تحسن الناتج المحلي، رقم جيد في المحافظة على هذه النسبة، وفي تعزيز التصنيف الائتماني. مبيّنا تحسن ميزانية المملكة، وهو جانب لا يقل أهمية عن تحسن الناتج المحلي، مفصحا عن أنّ هبوط العجز بشكل كبير من 141 مليار ريال إلى 63 مليار ريال، يعود إلى زيادة معدل إنتاج النفط من التقديرات السابقة عند 8.6 مليون برميل يومياً إلى 9 ملايين برميل، إلى جانب زيادة متوسط سعر البرميل إلى 65 دولاراً مقارنة مع تقديرات سابقة بحدود 48 دولاراً.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



رفع بنك الاستثمار الأمريكي "غولدمان ساكس" توقعاته بشأن إنتاج النفط السعودي والنمو الاقتصادي مع ارتفاع أسعار النفط الخام لما يزيد عن 70 دولاراً للبرميل. متوقعا أن يزيد إنتاج النفط السعودي بنحو 500 ألف برميل يومياً، ليصل إلى 10 ملايين برميل بنهاية عام 2021 و10.5 مليون برميل عام 2022. كذلك رفع البنك توقعاته لنمو للناتج المحلي الإجمالي إلى 4.5 في المئة هذا العام، مقارنة مع 2.5 في المئة سابقاً.

وتوقّع البنك نمو اقتصاد أكبر دولة مصدّرة للنفط في العالم بنسبة 7 في المئة عام 2022، مقارنة مع توقعات نمو سابقة بنسبة 5.7 في المئة، يليها معدل نمو بنسبة 1.2 في المئة دون تغيير في عامي 2023 و2024.

### ■ Saudi GDP is Expected to Grow by 4.5 percent

The American multinational investment bank "Goldman Sachs" raised its forecasts for the Saudi oil production and economic growth as crude oil prices rose above \$70 a barrel. It also expected that the Saudi oil production will increase by about 500,000 barrels per day, to reach 10 million barrels by the end of 2021 and 10.5 million barrels in 2022. The bank also raised its forecast for the Saudi GDP growth to 4.5 percent this year, compared to 2.5 percent previously.

The bank expected the economy of the largest oil exporting country in the world to grow by 7 percent in 2022, compared to previous growth forecasts of 5.7 percent, followed by a growth rate of 1.2 percent, unchanged, in 2023 and 2024.

In turn, the Research Center at "Al Rajhi Capital" revealed

that the level of borrowing has increased to 34 percent of the Kingdom's GDP, and accordingly, the improvement in domestic product is a good number in maintaining this ratio, and in strengthening the credit rating. Pointing out to the improvement of the Kingdom's budget, which is an aspect no less important than the improvement of the domestic product, explaining that the deficit has fallen dramatically from 141 billion riyals to 63 billion riyals, due to the increase in the rate of oil production from previous estimates of 8.6 million barrels per day to 9 million barrels, knowing that the average price of a barrel increased to \$65, compared to previous estimates of \$48.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

## ■ سلطنة عُمان تخطط لاستقطاب 11.7 مليون سائح ورفع مستوى التوظيف

القطاع الخاص كما سيعمل على تحليل البيانات الخاصة بالباحثين عن عمل حتى دخولهم إلى سوق العمل". من جانبه، أكد وزير التراث والسياحة العُماني سالم بن محمد المحروقي، أنّ "مبادرة VisitOman.om تأتي تنفيذاً لخطة ترويجية طموحة ترمي إلى أن تكون سلطنة عُمان من الوجهات الاستثنائية بحكم مزاياها التنافسية"، لافتاً إلى أنّ "المنصة ستكون عاملاً حيوياً في تعزيز رؤية السلطنة المتمثلة في رفع معدل الاستثمارات المحلية والدولية في قطاع السياحة، وصولاً إلى استقطاب 11.7 مليون سائح بحلول 2040 منهم 5 ملايين سائح دولي".

المصدر (صحيفة الدستور الأردنية وموقع العربية. نت، بتصرّف)



أكد سلطان سلطنة عمان هيثم بن طارق، خلال ترؤسه اجتماع مجلس الوزراء، على أنّ "ملف توفير فرص العمل للمواطنين الباحثين عن عمل، يعتبر أولوية وطنية قصوى ويأتي في أعلى سلم أولويات عمل الحكومة"، مشدداً على "ضرورة بذل المزيد من الجهود لمساعدة الباحثين عن عمل من أجل الحصول على عمل أو مهنة مناسبة في مختلف القطاعات".

وأشار إلى "حزمة المبادرات التي تم الإعلان عنها لتوفير

فرص عمل عبر إطلاق البرنامج الوطني للتشغيل الذي يعد من أهم البرامج الوطنية المنبثقة عن "رؤية عمان 2040"، ويحظى بمتابعة مستمرة"، لافتاً إلى أنّ "البرنامج سيعمل على إيجاد حلول مستدامة لتوفير وظائف في كافة قطاعات الدولة وشركات

### ■ Oman Plans to Attract 11.7 Million Tourists & Raise the Level of Employment

H.H. Haitham bin Tariq, the Sultan of Oman, affirmed while presiding the Omani cabinet meeting, that "the file of providing job opportunities for citizens looking for work is a top national priority and comes at the top of the government's work priorities," stressing "the need to make more efforts to help the job seekers in order to obtain a suitable job or profession in various sectors." His Highness referred to the package of initiatives that were announced to provide job opportunities through the launch of the National Employment Program, which is one of the most important national programs emanating from the "Oman Vision 2040", and enjoys continuous follow-up, noting that "the program will work to find sustainable solutions to provide jobs in all state sectors and private sector companies will also work on analyzing

the data of job seekers until they enter the labor market."

For his part, the Omani Minister of Heritage and Tourism, Salem bin Mohammed Al Mahrooqi, affirmed that "VisitOman.om's initiative comes in implementation of an ambitious promotional plan that aims to make the Sultanate of Oman one of the exceptional destinations due to its competitive advantages," noting that "the platform will be a vital factor in enhancing the Sultanate's vision which is devoted to raising the rate of local and international investments in the tourism sector, and attracting 11.7 million tourists by 2040, of whom 5 million are international tourists."

Source (Ad-Dustour Newspaper-Jordan & Al-Arabiya.net website, Edited)



## ■ الكويت ضمن الدول المستقرة في مؤشر "الدول الهشة"

اجتماعياً. وعلى النقيض من ذلك، كان ترتيب سورية والصومال واليمن بين أكثر الدول هشاشة في العالم. وعالمياً، تُعد فنلندا والنرويج وأيسلندا ونيوزلندا والدنمارك وسويسرا من أفضل الدول في العالم وأكثرها استقراراً.

وتعتمد معايير التصنيف على مؤشرات اجتماعية واقتصادية وسياسية مثل الضغوط الديموغرافية والحركة الهائلة للاجئين والمشردين، والانتقام، وهجرة الأدمغة، والتنمية الاقتصادية غير المتوازنة، والتدهور الاقتصادي، وتجريم أو نزع الشرعية للدولة، والتدهور التدريجي للخدمات العامة، والانتهاك الواسع لحقوق الإنسان، والأجهزة الأمنية التي تظهر كدولة داخل دولة، وصعود النخب المنقسمة، وتدخل الدول الأجنبية بالدولة.

المصدر (صحيفة الراي الكويتية، بتصرف)

حلّت الكويت في المرتبة الرابعة عربياً و129 عالمياً، ضمن مؤشر الدول الهشة الصادر عن صندوق السلام، مصنفاً الكويت بين الدول المستقرة مانحاً إياها 52.9 نقاط.

ويستند مؤشر الدول الهشة، الذي يصنّف 179 دولة من الأقل إلى الأعلى هشاشة، إلى الضغوط المختلفة التي تواجهها وتؤثر على مستويات هشاشتها. وبالنسبة لكل مؤشر، يتم وضع تصنيفات على مقياس من 0 إلى 10، حيث يدل 0 على (الأكثر استقراراً) وتعني 10 (الأقل استقراراً)، لتكون النتيجة الإجمالية هي مجموع 12 مؤشراً على مقياس من 0-120.

وتُعد الإمارات، التي جاءت في المركز 151 عالمياً، وقطر في المركز 144، وعمان في المركز 136، ضمن أفضل الدول العربية سياسياً واقتصادياً

## ■ Kuwait is Among the Category of Stable Countries Within the "Fragile States Index"

Kuwait ranked 4th in the Arab World and 129 globally in the "Fragile States Index" issued by The Fund of Peace, placing Kuwait among the stable countries category with 52.9 points.

The Fragile States Index, which ranks 179 countries from least to highest fragility, is based on the various stresses they face and affect their levels of fragility. For each indicator, the ratings were assigned on a scale of 0 to 10, with 0 being (most stable) and 10 (least stable), for a total score of 12 indicators on a scale of 0-120.

The UAE, which ranked 151st globally, Qatar 144th, and Oman 136th, are among the best Arab countries politically, economically and socially. By contrast, Syria, Somalia, and Yemen ranked

among the world's most fragile states. Globally, Finland, Norway, Iceland, New Zealand, Denmark and Switzerland are among the best and most stable countries in the world.

The classification criteria are based on social, economic and political indicators such as demographic pressures, massive movement of refugees and displaced persons, revenge, brain drain, unbalanced economic development, economic decline, criminalization or Delegitimation of the state, gradual deterioration of public services, widespread abuse of human rights, and security apparatus that emerges as a state within a state, the rise of divided elites, and foreign state interference.

Source (Al Rai Newspaper-Kuwait, Edited)